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GÁLFI LÁSZLÓRA (1944–2022) EMLÉKEZÜNK
Kiváló feladatmegoldó matematikus diákként ismer-
tük meg. A Középiskolai Tanulmányi Versenyen III.
díjat nyert, tagja volt a Nemzetközi Matematikai Diák-
olimpián szerepelt magyar csapatnak. Rábai Imre, a
Fazekas Gimnázium speciális matematika osztályának
legendás alapító-tanára életinterjújában elismerõen
emlékezett Laci segítségére az elsõ „zseniosztály” ta-
nítási programjának elindításában.

Sokan meglepõdtek ezért,
amikor a fizikus szakot választot-
ta. Az ELTE-n Marx György té-
mavezetésével írta diplomamun-
káját az akkor felfedezett CP-
szimmetria-sértés témakörébõl
és ebbõl publikálta elsõ cikkét.
Az Elméleti Fizikai Tanszék friss
munkatársaként csatlakozott a
mélyen rugalmatlan elektron-
proton ütközési kísérletek értel-
mezésére Kuti Gyula körül szer-
vezõdõ kutatócsoporthoz. A bé-
csi Egyetem Elméleti Fizikai Inté-
zetének munkatársával, Reinhart
Kögerlerrel elsõk között kereste
proton-berillium ütközésekben
keletkezõ elektron-pozitron pá-
rok energiaeloszlásában tapasz-
talt rejtélyes szerkezet titkát.
Végül kiderült, hogy a J/Ψ részecskét rejtették a mé-
rések. E kutatásaiból írott Egyrészecske-eloszlások
aszimptotikus viselkedéseinek vizsgálata címû dol-
gozatával nyerte el a fizikai tudomány kandidátusa
fokozatot 1974-ben.

Életében a kutatással egyenrangú helyet foglalt el
az elméleti fizika sokszintû tanítása. Egész pályafutása
az ELTE Elméleti Fizika Tanszékhez kötötte. Fõleg
fizikatanár-szakosoknak tartott elõadásokat. Az elmé-
leti elektrodinamika tárgyhoz írott jegyzetét a diákok
magasra értékelték. A jegyzetet folyamatosan csiszol-
ta, utolsó munkája ennek átdolgozott e-könyv kiadása
volt. Alkotó lektori munkáját dicséri J. D. Jackson
Klasszikus Elektrodinamika tankönyvének magyar
kiadása. Szerkesztõje volt a Landau–Lifsic tankönyv-
sorozat magyar kiadásának. Pontos és élvezetes fordí-
tásában két kiadásban is sikert aratott Roger Penrose
A császár új elméje címû mûve. A Középiskolai Mate-
matikai és Fizikai Lapok szerkesztõ bizottságának
három évtizeden át volt tagja, több tucat feladatot
tûzött ki és fáradhatatlanul részt vállalt a beküldött
megoldások javításában.

Tematikus korlátot nem ismerõ érdeklõdéssel csat-
lakozott úttörõ célokat kitûzõ kutatásokhoz. Az 1980-

as és ’90-es évek fordulóján az egyensúlytól távoli
állapotokon át zajló kémiai reakciókban megjelenõ
mintázatok eredetét kutatta. Az 1990-es évtized végén
a Collegium Budapest vendégkutatójaként a kvan-
tummechanikai méréselmélet Károlyházy Frigyes által
javasolt megközelítésén dolgozott.

Gnädig Péter, Patkós András, Rácz Zoltán

Játszva kutatott, kutatva
játszott

Gálfi László szenvedélyes sakko-
zó volt, nagyra értékelte a sakk-
ban rejlõ gondolatok mélységét
és változatosságát. Boschán Pé-
terrel gyakran próbáltuk tesztelni
tudását, de általában a matt rossz
oldalára kerültünk. Laci szerette a
megismerést és az új jelenségek-
kel kapcsolatos feladatok megol-
dását is játéknak tekinteni. Az
1980-as években a személyi szá-
mítógépek megjelenése nagyot
emelt e megközelítés értékén. A
tanszék elsõ PC-in gyakran szó
szerint játék folyt, de közben lát-
hatóvá vált, hogy könnyedén

lehet leírni és megérteni olyan fizikai problémákat,
amelyek megoldásáról addig nem is álmodhattunk.
Ilyen jelenségkörhöz tartoztak az egyensúlytól távoli
kémiai reakciókban megfigyelhetõ varázslatos mintá-
zatok. A mintázatok szépségét (például a Liesegang-
gyûrûk esetén) mindenki láthatta a kémialaborokban,
de létrejöttük magyarázata hiányzott. Az elmélet meg-
születéséhez vezetõ úton alapvetõ fontosságú volt
annak felismerése, hogy a mintázatok gyakran kémiai
reakciófrontok mögött jönnek létre, s elõször ezeket a
frontokat kell jellemezni. Gálfi László itt jelentõset
alkotott, munkái nemzetközileg elismertek, s a kémiai
reakciózónákkal kapcsolatos kutatások kiindulópont-
ját jelentik ma is.

Rácz Zoltán

✧

Gálfi Lászlót („Lacit”) egyetemista korom (az 1960-as
évek vége) óta ismertem. A sors szakmailag és embe-
rileg is összehozott bennünket, és a kapcsolatunk öt
évtizeden keresztül tartott. Együtt csöppentünk bele a
Kuti Gyula vezette kis csoport („kvark-bag maffia”)
csapatmunkájába, együtt éltük át az elméleti részecs-
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kefizikai kutatás többnyire felemelõ, néha azonban
kétségekkel teli mindennapjait. Amikor ez a közös
munka megszakadt, nagyon jó, baráti kapcsolatban
maradtunk, egymástól egy emeletnyi távolságban.
(Mindkettõnknek az ELTE volt az elsõ és utolsó mun-
kahelyünk.)

Károlyházy Frigyes mindkettõnknek adott kisebb,
alkalmi számolnivalót, amivel az õ (K. F.) általános
relativitáselmélettel összekapcsolt kvantum-mérésel-
méleti munkáját próbáltuk segíteni. Ez a „kisinas”
tevékenységünk az 1990-es évek vége felé hivatalossá
is vált, amikor Károlyházy lehetõséget kapott, hogy
csaknem egy éven keresztül egy „fókuszcsoportot”
irányítson a Collegium Budapest – Institute for Ad-
vanced Study budavári épületében. Három „szárnyse-
gédet” választhatott, akik a korábbihoz hasonlóan
segítségére lehettek a munkájában. Õ Perjés Zoltánt,
Gálfi Lászlót és engem nevezett meg, így (Laci szoba-
társaként) sok idõt töltöttünk együtt.

Nagyon sokat tanultam ezalatt tõle, mert a fizika
számos területén otthonosan mozgott. Akkori munká-
ját a Collegiumban rendezett nemzetközi mûhelyen
(amelynek vendége volt a késõbbi Nobel-díjas Roger
Penrose is) is elõadta. Ám Károlyházy olyan magasra

állította a mércét saját maga és munkatársai elõtt,
hogy Laci cikkének publikálásához nem járult hozzá
(„nincs a munkánk még olyan stádiumban, hogy …”).
Ez némi csalódást és törést okozott Laci tudományos
alkotókedvében.

Gimnazista korában sikeres feladatmegoldó volt a
Középiskolai Matematikai Lapok (KöMaL ) éves mate-
matika pontversenyében. Késõbb – immár fizikusként
– hobbiból, agytornaként rendszeresen oldott meg
matematika- és fizikaproblémákat, és nagyon hosszú
ideig a KöMaL fizika szerkesztõ bizottságának tagja
volt. Õ képviselte közöttünk azt a szakmai biztonsá-
got, amellyel (felülrõl nézve, nem középiskolás fo-
kon) csiszolgatta a kitûzésre váró feladatokat.

Amikor – kezdõdõ betegsége miatt – úgy érezte,
hogy hamarosan már nem lesz képes olyan színvona-
lú munkát végezni, amilyent saját magától elvárt, ön-
ként félreállt. Kevés emberben van meg ez az emberi
nagyság, hogy még tiszta fejjel szembe tudjon, szem-
be merjen nézni a helyzetével. Megrázó volt Laci
szûkszavú búcsúja egy fizika feladatkitûzési értekezlet
végén. Amikor kiment a terembõl, sokáig nem tud-
tunk megszólalni.

Gnädig Péter

GYÁSZOL A SZEGEDI FIZIKUSTÁRSADALOM,
ELHUNYT HEVESI IMRE

Életének 93. évében 2022. január 10-én rövid súlyos
betegségben elhunyt Hevesi Imre, az SZTE TTIK Kí-
sérleti Fizikai Tanszékének professor emeritusa.

Hevesi Imre Szegeden nemcsak a Kísérleti Fizikai
Tanszék múltjában és jelenében, hanem a Természet-
tudományi Kar, illetve az Egyetem életében is fontos
szerepet töltött be. Hevesi Imre 1929. október 23-án
született Mindszenten. Az elemi iskolát osztatlan ta-
nyasi iskolában kezdte, majd Hódmezõvásárhelyen a
polgáriban folytatta. Jó tanuló volt, tudatosan készült
a középiskolai továbbtanulásra. Szegeden a Tanító-
képzõ Intézetbe nyert felvételt, és ott érettségizett.
1948-ban a Szegedi Pedagógiai Fõiskolán kezdte meg
felsõfokú tanulmányait. Két év után átiratkozott a
Szegedi Tudományegyetemre II. éves matematika–
fizika szakos hallgatónak. Végig kiváló tanuló volt.
Harmadéves korában Budó Ágoston a Kísérleti Fizikai
Tanszékre hívta demonstrátornak, majd 1953-ban
végzés után tanársegéd lett a Tanszéken. Kalmár
László is szívesen látta volna a Matematika Intézet-
ben, de a kísérletezés, kutatás szeretete a fizika irá-
nyába vitte. Budó professzor precízsége, tankönyvírá-
si alapossága példa volt számára munkássága során.
Talán a példa és az oktatás jobbá tételének vágya
inspirálta jegyzetek, tankönyvek írására. Fizika fel-
adatgyûjteményeket készített társszerzõkkel. Hiány-

pótló tankönyveket írt, és fordított (Szilárdtestek fizi-
kája, Félvezetõk fizikája, Demonstrációs alapkísérle-
tek, a több kiadást megért Elektromosságtan stb.) A
tanszék szinte minden oktatási feladatában dolgozott.
Elvárta hallgatóitól, hogy óráin figyeljenek, együtt
dolgozzanak vele. Szigorú oktató volt, de mindig a
hallgatók és munkatársainak segítése volt a célja.
Szakdolgozatos, doktori munkát végzõ hallgatókat
irányított munkájukban.

Kutatási területe a félvezetõ kristályok és rétegek
optikai tulajdonságainak vizsgálata, szilárd testek és
lézerfény kölcsönhatásának tanulmányozása volt.
1968-ban a Vanádiumpentoxid egykristályok optikai
tulajdonságainak vizsgálata címû értekezésével sze-
rezte meg a fizikai tudomány kandidátusa fokozatot,
1986-ban a Vanádium-oxidok elõállítása, lineáris és
nemlineáris optikai jellemzõik meghatározása címû
értekezése alapján lett a fizikai tudomány doktora. A
Félvezetõs Kutatócsoport vezetõjeként a Tanszék
meghatározó eredményeket elérõ kutatásait irányítot-
ta. Végigjárták az utat, amelyen a kutatóknak a kísér-
leti eszközök legnagyobb részét össze kellett állítani,
és a félvezetõk esetében a minták elõállításának mód-
ját is ki kellett dolgozni.

Oktató és tudományos munkájának elismeréseként
1958-ban adjunktus lett, 1969-ben docens, 1987-ben
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